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مارینا آبراموویچ، هنرمند مشهور صربستانی 
)یوگسلاوی سابق(، به عنوان مادر هنر اجرا 
تاثیرگذارترین  از  یکی  می شود.  شناخته 
« در سال  پرفورمنس های او با نام »ریتم صفر
1974 در نیویورک برگزار شد. این اجرا که به 
مدت شش ساعت در یک نمایش عمومی انجام 
شد، بازتاب گسترده ای در میان هنردوستان و 
جامعه هنری داشت و به عنوان یکی از نمادهای 
قدرت هنر اجرا در تبیین روانشناسی اجتماعی 
این  در  می شود.  شناخته  انسانی  رفتار  و 
پرفورمنس، آبراموویچ در سالن گالری مقابل 
میزی قرار گرفت که روی آن 7۲ شیء مختلف 
چیده شده بود. این اشیا شامل وسایلی برای 
 ، ، پَر ابراز محبت و ایجادخوشی مانند گل رز
عسل و عطر و وسایلی برای رساندن آسیب و 
اعمال خشونت مانند طناب، چاقو، قیچی و 
حتی اسلحه ای با یک گلوله بودند. در بیانیه ای 
که برای حاضرین قرائت شد، آمده بود که هر 
کس می تواند به هر شکلی که می خواهد از این 
اشیا روی او استفاده کند. در ساعات آغازین، 
گران آرام و دوستانه بود. برخی  کنش تماشا وا
از آن ها با تعارف یک لیوان آب یا خیره شدن در 
چشمان او، پا در بازی آبراموویچ گذاشتند، اما با 
گذشت زمان و کسب اطمینان از اینکه او واقعاً 
کنشی نشان نمی دهد، اوضاع به مرور رو به  وا
التهاب گذاشت. یکی از حاضرین آب را روی سر 
او خالی کرد، برخی با چاقو و قیچی لباس هایش 
کردند، دیگری جملاتی روی بدنش  را پاره 
نوشت. خشونت جمعی به حدی اوج گرفت که 
گران گلوله را در اسلحه گذاشت و  یکی از تماشا
آن را در دستان آبراموویچ قرار داد تا به خودش 
شلیک کند. برخی دیگر از حاضرین در دفاع از 
هنرمند اعتراض کردند و درگیری هایی رخ داد. 
پس از گذشت شش ساعت که آبراموویچ بعدها 
از آن با نام جهنمی یاد کرد، مسئول گالری وارد 
شد و اجرا پایان یافت. آبراموویچ این لحظه را 
چنین وصف می کند: »ساعت دو نیمه شب 
شده بود که نمایش را تمام کردم. درست رأس 
قرار؛ شش ساعت. از جایم بلند شدم و ایستادم 
و شروع کردم به راه رفتن بین حاضرین. همه به 
معنای کلمه فرار کردند. وحشت کرده بودند و 
حتی یک نفر توان اینکه در چشمانم نگاه کند 
را نداشت. من دوباره یک انسان بودم.« این 
اجرا پیام قدرتمندی داشت: تا زمانی که منفعل 
باشیم، دیگران می توانند هر کاری که بخواهند 
با ما بکنند. این پیام امروز نیز اهمیت بسیاری 
که در بزنگاه تاریخی انتخابات  کنون  دارد. ا
قرار داریم، نباید انفعال پیشه کنیم. انتخابات 
آن  در  مشارکت  با  که  است  طلایی  فرصت 
می توانیم در قبال سرنوشت خود، نقش مؤثری 
ایفا کنیم. به ویژه اینکه در این دوره از انتخابات، 
کاندیدایی تائید صلاحیت شده است که نسبتا 
با مطالبات مردم همدلی دارد. نباید اجازه 
دهیم تا با عدم مشارکت، دیگران سرنوشت 
گر میزان بهبود و  ما را به دست گیرند. حتی ا
اصلاحات کم باشد، همین مقدار نیز از انفعال 
و کاری نکردن بهتر است. بیایید در قامت یک 
شهروند عملگرا و مسئولیت پذیر از انفعال پرهیز 
کنیم و با مشارکت فعال در انتخابات، اوضاع را 
بهبود بخشیم. عدم مشارکت عواقبی دارد که 
نمی توان از آن گریخت؛ انتخاب امروز ما، آینده 
کشور را رقم خواهد زد. عدم مشارکت و انفعال 
گروه هایی  می تواند منجر به تقویت قدرت 
شود که منافع عمومی را نادیده گرفته و تنها 
به دنبال حفظ وضعیت موجود باشند. به یاد 
داشته باشیم که انتخابات فرصتی است تا به 
عنوان شهروندان فعال و مسئولیت پذیر، نقش 
کنیم.  خود را در تعیین سرنوشت کشور ایفا 
عدم مشارکت و انفعال تنها به تقویت قدرت 
نیروهای تندرو منجر خواهد شد. اجازه ندهیم 
که انفعال و بی تفاوتی، سرنوشت ما را به دست 
کسانی بسپارد که تنها به حفظ منافع خود فکر 
می کنند. انتخابات فرصتی است تا با رأی خود، 
تغییر و بهبود را ممکن سازیم و آینده ای بهتر 
کوچک در  گام  کشور خود بسازیم. هر  برای 
جهت بهبود می تواند به تغییرات بزرگ تری در 

آینده منجر شود. 

ادامه از صفحه اول
 همین حالا در دولت هســتند و ســه ســال 
بــا دولــت یــا در مجلــس بودنــد و بــه راحتــی 
می توانســتند آنهــا را بــه رئیس جمهــور دوره 
ســیزدهم ارائه دهنــد تا اجرا بشــود امــا از این 
کار دریغ کردند که این هم سوال بزرگی است! 
چرا کسانی که امروز نامزدهای انتخابات دوره 
چهاردهــم هســتند و در دوره ســیزدهم در 
دولــت بودند ایــن طرح هــا را در دولت مطرح 
نکردنــد و ســه ســال در بیــان آن وقفــه ایجــاد 
ح  کردند که باید پاســخگو باشــند اما علت طر
این مطلب در ایــن مقاله کوتاه این اســت که 
مردم تــا زمانی کــه وارد عرصــه انتخابات دوره 
چهاردهــم نشــوند و وعده هــای نامزدهــا را 
بررســی نکنند، به نظر می رســد آنچه که مورد 
انتظار اســت تا رئیس جمهور دوره چهاردهم 
بتوانــد تحولــی در عرصه هــای اقتصــادی، 
فرهنگی، سیاسی و اجتماعی در کشور ایجاد 
کند، دور از انتظار خواهد بود. لذا همه ما باید 

منتظر عامل چهارم یا حضور مردم باشیم.

کر    علیرضا شا
فعال رسانه  مهدی پازوکی در گفت وگو با »آرمان ملی« در ارتباط با ادعای آقای پورمحمدی: 

  افکار عمومی از جلیلی سوال کند افکار عمومی از جلیلی سوال کند
  

که  است  سال  سال های  کرمانشاهی:  احسان  ملی-  آرمان 
رسانه های مختلف در ارتباط با لزوم اجرای ستون های اف  ای تی اف در 
ایران سخن می گویند و جالب اینکه این قاعده بین المللی در مجلس 
تصویب شده، اما در پیچ و خم های مجمع تشخیص مصلحت نظام 
مانده است. در دومین مناظره انتخابات ریاست جمهوری مصطفی 
پورمحمدی اما سخنی در ارتباط با دیدگاه آقای جلیلی در مورد اف 
 ای تی اف را رسانه ای کرد که همه به این نتیجه برسند که حتی جناح 
مخالف نیز خواستار تصویب اف  ای تی اف هستند، اما نمی خواستند 
در دولت روحانی این قاعده اجرا شود. »آرمان ملی« در این ارتباط 
وکی، فعال سیاسی و اقتصاددان به گفت وگو پرداخته  با مهدی پاز
است. او معتقد است: هم روسیه و چین و هم ترکیه عضو اصلی اف  ای 

تی اف هستند. این در حالی است که قرار نیست ایران عضو اصلی 
گر قرار است که با کشورهای جهان تجارت کنیم باید  باشد لذا حتی ا
به عضویت این نهاد درآییم. در تجارت نمی توان پول ها را با چمدان 
جابه جا کرد. چون دراین شرایط برخی کشورها حاضر نیستند با ایران 
گر قرار است با جهان وارد تجارت شویم  تجارت داشته باشند. لذا ا
باید سیستم بانکی ایران با سیستم بانکی کشور مورد هدف بتواند 
کثر قریب به اتفاق کشورها جز ایران،  مبادله پولی انجام دهد. امروز ا
کره شمالی و یک کشور آفریقایی همه عضو اف ای تی اف هستند. 
حال سوال از مخالفان این است که آیا نباید پاسخگوی از دست رفتن 
فرصت ها باشیم؟ چرا که نپیوستن به اف  ای تی اف باعث می شود که 

هزینه ها در اقتصاد ایران افزایش یابد. 

تندروها متخصص از دست دادن 

فرصت ها هستند

در تجارت نمی توان پول ها را با چمدان 

جابه جا کرد

نباید پاسخگوی از دست رفتن فرصت ها 

باشیم؟

آقای  که     در مناظره ها شاهد بودیم 
آقای  نظر  مورد  در  را  مطلبی  پورمحمدی 
جلیلی در ارتباط با اف  ای تی اف اعلام کردند 
که گویا وی نیز خواستار اجرای ستون های اف 
 ای تی اف است؛ چرا با این وجود علیه اف  ای 

تی اف موضع می گیرند؟
دادن  دست  از  متخصص  تندروها 
فرصت های کشور هستند. یکی از این فرصت ها 
که با اصرار تندروها از بین رفت فرصت عضویت 
ایران در اف  ای تی اف است. باید تکلیف جامعه 

جمهوری  آیا  که  شود  مشخص  تندروها  با 
اسلامی می خواهد که با دنیا رابطه اقتصادی 
گر نه که تکلیف معلوم است،  داشته باشد یا نه ا
گر می خواهیم با دنیا رابطه داشته باشیم  اما ا
باید مقررات بین المللی را بپذیریم. این درحالی 
است که قرار نیست ما در اف  ای تی اف عضو 
اصلی باشیم ایران قرار است تنها عضو همکار 
اف  ای تی اف باشد. در اف ای تی اف 35 کشور 

عضو اصلی هستند. 
*آیا نمی توان بدون اجرای ستون های اف  

ای تی اف حداقل با کشورهای نزدیک به ایران 
مبادله پولی انجام داد؟

 هم روسیه و چین و هم ترکیه عضو اصلی 
اف  ای تی اف هستند. این در حالی است که 
گر  قرار نیست ایران عضو اصلی باشد لذا حتی ا
قرار است که با کشورهای جهان مبادله کنیم 
باید به عضویت این نهاد درآییم. در تجارت 
نمی توان پول ها را با چمدان جابجا کرد. چون 
در این شرایط برخی کشورها حاضر نیستند با 
گر قرار است  ایران تجارت داشته باشند. لذا ا

با جهان وارد تجارت شویم باید سیستم بانکی 
ایران با سیستم بانکی کشور مورد هدف بتواند 
کثر قریب به  مبادله پولی انجام دهد. امروز ا
اتفاق کشورها جز ایران، کره شمالی و یک کشور 
آفریقایی همه عضو اف  ای تی اف هستند. 
حال سوال از مخالفان این است که آیا نباید 
پاسخگوی از دست رفتن فرصت ها باشیم؟ چرا 
که نپیوستن به اف  ای تی اف باعث می شود که 

هزینه ها در اقتصاد ایران افزایش یابد. 

   در مقابل اما برخی معتقدند می توان با 
زهای محلی با کشورهای منطقه مراوده  ار
مالی داشت آیا این مورد را می توان جایگزین 

اف  ای تی اف کرد؟
با  نیستند  حاضر  نیز  منطقه  کشورهای   
ارزهای یکدیگر با هم مبادله کنند آنها برای 
ارزهای  کالا در اختیار ایران بگذارند  اینکه 
را  اپن  ژ ین  و  دلار  یورو،  مانند  معتبری 
می خواهند. از این رو هر روز که ما اف  ای تی اف 
را نمی پذیریم هزینه بسیار بزرگی را می پردازیم. 
زمانی هم که مقررات بین المللی را نپذیریم کمتر 

کشوری ریسک تجارت با ایران را می پذیرد. 

    در حال حاضر گره عدم عضویت ایران 
در اف  ای تی اف کجاست؟

کرده و   مجلس اف  ای تی اف را تصویب 
کنون عضویت ایران در اف  ای تی اف به مجمع  ا
گذار شده است و اعضای مجمع  تشخیص وا
باید ابتدا در ارتباط با روابط تجاری با جهان 
مطالعه کنند تا خود جلوی این هزینه دادن 
ملت ایران را بگیرند یکی از بخش های اف ای تی 
اف مربوط به تروریسم است. این در حالی است 
که ایران همواره قربانی اعمال تروریست بوده 
است. بنابراین هر یک روز که تصویب اف  ای 
تی اف به تاخیر می افتد هزینه بالایی به اقتصاد 

ایران تحمیل می شود. 

   واقعا چرا تصمیم نهایی در این ارتباط 
را نمی گیرند؟

 برخی احساس می کنند که پذیرش اف  ای 
تی اف در معنای وادادگی است در حالی که 
باید بفهمند با این روش های سنتی نمی توان 
درخشید و در جهان رشد کرد. اقتصاد ایران 
در حال حاضر نیازمند تعامل با جامعه جهانی 
است و یکی از دلایلی که کشورهای منطقه از 
که برخی  ایران جلو زدند به این علت است 

سیاست های ما در جهت منافع ملی نیست. 

    آقای پورمحمدی موردی را در ارتباط 
با آقای جلیلی و نظر وی در مورد اف  ای تی 
اف بیان داشتند که به نظر می رسد مطلوب 
موقعیت آن کاندیدا هم نیست که نظر وی 
اینگونه باشد واقعا هزینه این لج بازی را چرا 

باید مردم بپردازند؟
 آقای پورمحمدی یک فرد مطلع در این 
زمینه است. این خبر که در مناظره منتشر شد 
گر در یک جامعه توسعه یافته منتشر می شد  ا
در مورد آن سوال می شد. مجلس بنا بر وظایفی 
که دارد که باید ناظر بر امور اقتصادی باشد، 
باید آقای جلیلی را به مجلس دعوت می کرد و 
حتی نهاد های نظارتی که صلاحیت ها را بررسی 
می کنند باید با این خبر از وی جویا می شدند 
که مساله چه بوده است؟ سوال این است که 
آیا این افراد منافع ملی را درک کرده اند؟ افکار 
افرادی  پاسخگویی  خواستار  باید  عمومی 
باشند که منافع ملی را در نظر نمی گیرند. روش 

کنونی تندروها روش منطقی ای نیست. 

ادامه از صفحه اول
وی تصریح کــرد: همان طور کــه در دوران قبل از 
انقلاب بــه زور رژیم گذشــته نتوانســت حجــاب را از 
ســر مردم بردارد، پس از انقلاب نیز به زور نمی توان 
حجاب بر ســر زنان گذاشــت. در دانشــگاه وقتی ما 
دانشــجویان و دختران خود را تعلیق و اخراج کرده 
و برخورد می کنیم و عقــده در آن ها ایجاد می کنیم، 
انتظار نتیجه نباید داشــته باشــیم. ما باید اســاس 
نگاه خود را در این حوزه اصلاح کنیم. وی افزود: ما 
تعجب می کنیم که برخی اینجا مدعی حقوق زنان 
و احترام بــه زنان هســتند اما نمی دانیم چه کســی 
گر می خواستیم  در متروها حجاب بان می گذارد! ا
درست عمل کنیم، به اینجا نمی رسیدیم. پزشکیان 
کانــی هــم یک  کانــی گفــت: آقــای زا در پاســخ بــه زا
چیزهایــی می گوینــد همین طــوری کــه خودشــان 
گفتند لازم نیست جواب شان را بدهیم برای اینکه 
فکــر نمی کنــم تــا آخــر هــم بمانــد و بخواهــد دولت 
کانــی گفت:  تشــکیل دهد. پزشــکیان خطاب به زا
من پاسخ شــما را نمی دهیم اینکه مدام می گویید 
در جریــان شــما در ســتاد شــما ایــن کارهــا را انجام 
می دهند من پاسخ نمی دهم و شما هم تا آخر این 
رونــد را ادامــه دهیــد. وی ادامــه داد: واقعیــت این 
اســت که همین رفتار هایی کــه خودمــان داریم ما 
اخلاق را در رفتارهایمــان و گفت وگو هایمان رعایت 
نمی کنیم. با مــردم هــم همین طور رفتــار می کنیم 
روند اخلاقی ما با کسب و کارها و اتاق های اینترنتی 
و جاهایــی کــه از ایــن راه گــذران می کننــد چگونــه 
اســت؟ ما چه کار می کنیــم؟ مــا الان داریم خطوط 
بانــد اینترنتــی را اتوبان می کنیــم اما در هــر پنج متر 
یک مانــع می گذاریم ایــن مانع اعصاب کســانی که 
از اینترنت اســتفاده می کنند را خــراب می کند. وی 
افــزود: همه مــردم می دانند کــه با ایــن تصمیمات 
در فضــای مجازی وضع شــان بدتر شــد. هر دولتی 
که روی کار آمد ان شاا... راه را برای برگشت مردم در 
حوزه مجازی فراهم کنند. از مردم نظرسنجی کنیم 
که ببینیم از کارهای ما در این حوزه راضی هســتند 
یا خیر؟ از زنان و دختران ما نظرسنجی شود که آیا از 
وضعیت راضی هســتند یا خیر؟ شــفافیت با عدد و 
رقم مشخص می شود. به راحتی می توانیم بگوییم 
که اوضاع خوب اســت اما در واقعیت چه شــرایطی 
رقم خورده اســت؟ مــا امیدواریــم در آینــده طوری 
مدیریت کنیم که این مشکلات را نداشته باشیم و 
سیاستگذاری صحیح داشته باشیم. وی در پاسخ 
کانی که گفت نمی گذارم شــما رییس  به اظهارات زا
جمهــور شــوید بیان کــرد یا جــای خدا نشســتید یا 

جای مردم.
   در فضای مجازی باید جلوی کلاه برداری و 

هرزه نگاری گرفته شود 
نامــزد چهاردهمیــن دوره انتخابــات ریاســت 
جمهــوری در مناظــره ســوم بــا محوریــت فرهنــگ 
گفــت: دشــمنان در ایــران بــر روی زنــان متمرکــز 
شــده اند دلیل این تمرکز این اســت که زنان نقطه 
قوت انقلاب اسلامی اســت و تمدن غربی که امروز 

در موضوع زن به بن بســت رســیده و خودشان به 
آن اعتــراف دارنــد بــه چالــش بکشــد. شــما دیدید 
امــروز در برابــر هــزاران زن در غزه ســکوت می کنند 
اما در برابر فــوت یک زن در ایــران موضع می گیرند 
چون جمهوری اســلامی زنــان را به صحنــه آورده و 
مدلی ارائه کــرده که یــک زن مســلمان، کارآفرین و 
دانشمند و مادر نمونه را معرفی کرده است. سعید 
جلیلی عنوان کرد: این مساله به این خاطر است که 
گر کشورما موفق می شود و جلو می رود  می بینید ا
بــه ایــن خاطــر اســت و دشــمنان از همیــن ناحیه 

احساس مشکل می کنند. 
   دغدغه زنان ما حجاب نیست 

امیرحســین قاضــی زاده هاشــمی در ســومین 
مناظــره نامزدهــای انتخابــات ریاســت جمهــوری 
گفــت: زن بزرگ تریــن ســرمایه اجتماعــی اســت ما 
هیچ نــوع نگاه ابزاری و جنســی به زنان نداشــتیم. 
امــروز در عاقبت فرهنــگ غربی تغییراتــی رخ داده 
است و به موضوع خانواده بازگشــتند. در گذشتی 
زنــی در ایتالیا با مــوج حمایــت از ارزش خانــواده با 
شعار خدا، میهن و خانواده پیروز شد و ما باید امروز 
میــدان دار خانواده باشــیم. ایــن نامــزد انتخابات 
تصریح کرد: تمام دنیا به برگشت ارزش خانواده فکر 
می کنند و آقای رئیسی هم در این زمینه رفتارهایی 
داشــتند. ما باید بــا ایــن جنبش های بازگشــت به 
ارزش خانــواده ائتلاف کنیــم. ادبیات غلــط، نباید 
ما را اسیر کند. زن فرصت اســت، زن پیشران است 
روش حل مســائل اســت. دغدغه زنــان ما حجاب 
نیست، دغدغه اصلی زنان ما مربوط به تبعیض در 
فرصت هاست. ما باید فرصت های استعدادی آنان 
را پیدا کنیم و توســعه دهیم. این نامــزد انتخابات 
تصریح کرد: در مسئله جوانان برای ایجاد اشتغال 
و تشــکیل خانــواده، نقش دولــت حمایتی اســت. 
دولت برای جوانانی که خواستار تشکیل خانواده 
هســتند مبنای اعتباری 1 میلیارد تومان در حوزه 
گر  اشــتغال و تامیــن جهیزیه فراهــم خواهد کــرد و ا
کســی بــرای ایــن موضــوع نخواســت می توانــد در 
سایر موارد مانند سرمایه گذاری مانند خرید خانه 
هم اســتفاده کنند. وی افــزود: تلگرام در کشــور 4۰ 
میلیون کاربر دارد و یک جاهایــی در ایجاد فضای 
محدودیــت افــراط کردیــم. جهــان دربــاره ســایت 
مستهجن محدودیت ســخت ایجاد کرده  و ما هم 

باید هزینه این کار را گران کنیم. 
   زنان فرصت هستند

کانــی در ســومین مناظــره نامزدهای  علیرضــا زا
انتخابات ریاســت جمهــوری گفت: بخــش اول که 
سبک زندگی اســت ســه بخش دارد که یک بخش 
آن رفاه اســت کــه ناظــر بــه حــوزه یارانه هــا و توزیع 
عادلانه آنها معیشت، مســکن و اشتغال و سلامت 

است که تا این ها حل نشود خیلی از مشکلات حل 
نمی شود و گیر اینجاست. نکته دوم سرفصل تعلیم 
و تربیت است که ناظر به ازدیاد جمعیت با محوریت 
خانــواده اســت در اینجــا تکلیــف مــا معلوم اســت 
کــه باید چــه کارهایــی را انجــام دهیــم. دغدغه ای 
اســت که رهبر معظم انقلاب از دولت خواســته اند 
و دولت مکلف اســت این مســیر را برویــم. خانواده 
در جامعــه اســلامی یــک خانــواده منفعل نیســت 
بلکه یک ســلول کنشمند اســت که هم کنشنگری 
می کنــد و هم دیگــران را بــه کنــش وامــی دارد. وی 
افــزود: زنــان فرصــت هســتند ایــن فرصــت نادیده 
گرفته شده است. حتی می توان تبعیض مثبت به 
کار گرفت. موضوع شایســته ســالاری اســت دولت 
خدمت بیــش از زنان نســبت به ســایر دولت های 
قبل استفاده خواهد کرد امروز در شهرداری تهران 
همان نکاتی که آقای قالیباف گفتند در شهرداری 
تهران ضریب گرفته اســت و چند برابر شده است و 
فراتر از آن رفتیم به دنبال رای باز های زندانی )زنان 
زنانی دارای رای باز( رفتیم و به ۶۰۰ نفر خدمت ارائه 

می دهیم. 
 در ادامــه مناظــره دوم )اقتصادی(آمــده اســت 

که می خوانید. 
    دولت شهید رئیسی را ادامه می دهیم

امیــر حســین قاضــی زاده هاشــمی در دومیــن 
مناظــره تلویزیونی بــا محوریت مســائل اقتصادی 
گفت: مــردم عزیــز خانــواده بــزرگ ایــران در دولت 
خانــواده و مــردم، در اقتصــاد دو کار داریــم کــه بــا 
هــم پیــش خواهیــم بــرد. ســفره اقتصــادی مــردم 
بــزرگ خواهــد شــد کــه ایــن کار بــا تــلاش جمعــی، 
رونق در امور اقتصــادی و سیاســت خارجی باز که 
حامی اقتصــاد خواهد بــود، اتفــاق خواهــد افتاد. 
وی تصریح کرد: عدالت اقتصادی در ایران شدنی 
نیســت جز از طریــق توزیع منابــع دولــت و اجرای 
برنامه هدفمنــدی یارانه و قطع درآمــد عده ای که 
از تفاوت منابع مالی از ســرمایه ملی سود می برند. 
بدون اولویت قرار دادن پرداخت منابع موجود در 
کشور به خود مردم رفاه عمومی محقق نمی شود. 
گر در برنامه هدفمندی یارانه ها اختلال به وجود  ا
نمی آمد امروز مرحله دوم اجرا شده بود، فقر به این 

شکل نبود و شاهد ناترازی انرژی نبودیم. 
    به جای تنش باید به سمت گشایش برویم
محمد باقر قالیبــاف در مناظــره اقتصادی دوم 
اظهار داشت: یکی از معضلات ما این است که ثبات 
در مدیریت نداشتیم، مدیر قوی مهم است. طرح 
خــوب می دهیم، حــرف خــوب می زنیم، امــا کدام 
دولت این را انجام می دهد؟ طرح هر چقدر خوب 
گر مجری خوب انجام ندهد حتما عقب گرد  باشد ا
اســت. یک مدیر و مجری قوی اســاس کار اســت. 

وقتی دوقطبی جعلی در کشــور درســت می شــود، 
این به ما خســارت وارد می کند. وقتی بهانه تراشی 
می کنیــم کار بر زمین می ماند حتما مشــکل ایجاد 
می شــود. وقتــی خانوادهــا از مدرســه ها حــذف و 
وقتــی نخبــگان را بــه کار نمی گیریم، حتما اشــکال 
دارد. این نامزد انتخابات ریاست جمهوری با بیان 
اینکــه وقتــی قــدرت اجمــاع نداریم حتما مشــکل 
داریــم، عنــوان کــرد: وقتــی حــرف از اجماع ســازی 
می زنیم بگوییم چگونه و بر اساس چه موضوعی؟ 
مبانی مــان باید مبانــی انقلاب اســلامی باشــد؛ در 
این چارچوب باشــد؛ بدانیم که ذی نفع نهایی ما 

مردم هستند. 
    گرم نشدن فضای انتخابات نشان می دهد 

مردم به ما اعتماد ندارند 
مصطفی پور محمــدی پورمحمدی در مناظره 
دوم بــا محوریــت اقتصــاد اظهار کــرد: مشــکلات و 
راه حــل آنهــا پیوســته گفته شــده اما واقعیــت این 
اســت که نمودارها منفی اســت و در همــه دوره ها 
نقدینگی و تورم بیشتر می شــود و خط فقر توسعه 
می یابد و همه این حرف ها تکرار می شــود. باید به 
علت ها بپردازیم و فکر نکنیم با ســکوت می توانیم 
از مشــکلات بپریم. وی با بیان اینکه بایــد به یارانه 
ســوخت 1۲۰ میلیــارد دلاری توجــه کنیــم، گفــت: 
دوســتان حاضــر به بخشــی از مســائل مهم کشــور 
نمی توانند پاسخگو باشند. من صادقانه می گویم 
و به دوستان هم ارادت دارم اما باید با مردم صادق 
باشــیم ولی به چند نمونه اشاره می کنم. مثلاً برادر 
عزیزمــان جنــاب آقــای جلیلــی، اول که نســبت به 
تحریم ها مواضع معلومی دارند و نمی خواهم تکرار 
کنم. یاد دارم در شــورای عالی امنیت ملی موضوع 
اف ای تی اف مطرح شد. من و آقای طیب نیا دعوت 
شدیم که عضو شورای عالی ضدپولشویی بودیم. 
پورمحمدی گفت: آنجا به بحران های تبادل مالی 
اشاره کردم و گفتم برجام هم نباشد این شرایط ما 
را گرفتــار می کند. آقای جلیلی پایان جلســه به من 
گفت آقای پورمحمدی تو مســئول باشــی ما قبول 

داریم اما آقایان مسئول باشند ما قبول نداریم. 
    آماده ام با روحانی مناظره کنم

کانــی در مناظــره دوم بــا محوریــت  علیرضــا زا
اقتصاد اظهار داشت: کاملا آماده ام با آقای روحانی 
ک شرایط امروز را ایجاد  و دیگرانی که اسباب اسفنا
کرده اند صحبت و مناظره کنیم و برای مردم روشن 
شود که وضع موجود حاصل کار چه کسانی است 
و به ادعا نمی توان بســنده کرد از طرفی هم شهید 
مظلــوم ما شــهید رئیســی پشت ســرش حــرف زده 
می شــود و خودش کجاســت که بیاید دفــاع کند و 
کانی تصریح کرد: درباره  حق ایشان ادا نمی شود. زا
توزیع ثروت در کشــور یارانه طلایــی را مطرح کردم 

که به اعتبار طلاست و هر کسی ۲۲ میلیون در سال 
می تواند این اعتبار طلا را داشــته باشد و به میزان 
مصــرف و صرفه جویــی کــه می کنــد می توانــد آن را 
داشته باشــد برای یک خانواده 5 نفره 11۰ میلیون 
اســت. ایــن پولــش الان موجــود اســت امــا امکان 
استفاده از آن را عده ای نمی گذارند صورت بگیرد. 

    خط فقر بدتر شده است
مسعود پزشــکیان در دومین مناظره انتخاباتی 
با محوریت اقتصاد با ذکــر آیاتی از قــرآن کریم اظهار 
داشــت: آنچه که مشــخص اســت در قدم اول باید 
بدانیــم کجا قــرار داریــم، آمارهــا نشــان می دهد که 
ک  مصرف دهک های پایین و بالا از یارانه ها وحشتنا
است به ویژه در یارانه انرژی و بنزین اختلاف بسیار 
زیادی بین دهک های بالا و پایین وجود دارد. وی 
با بیــان اینکه امکانات بــه دهک های بــالا داده ایم 
و کمتر به دهک هــای اول درآمــدی یارانه امکانات 
ارائــه شــده و بــه همیــن دلیــل وضعیــت جمعیــت 
زیر خط فقر بدتر شــده  اســت. وی افــزود: باید درد 
مــردم را داشــته باشــیم، می بینیــم کــه در همیــن 
تهران مــردم چــه وضعیتــی دارنــد، امــروز وضعیت 
مردم در چابهار، خوزســتان، بلوچستان سیستان 
و کردســتان را می بینیــم، می تــوان ایــن تئوری ها را 
اجرا کرد اما به شرط انسجام. پزشکیان عنوان کرد: 
معتقدم می توان بــه هر نفــر ١٠ میلیــون تومان هم 
اختصاص داد امــا لازمه آن انســجام داخلی اســت 
و باید در داخل به زبان مشــترک برســیم و وضعیت 
مردم را ببینم. پزشکیان بیان کرد: شــعار دادن کار 
سختی نیست وعده داده ایم اما انجام نشد چرا وزیر 
کشــاورزی شــهید رئیســی را گرفتند و چرا موضوعی 
مانند دبش ایجاد شد؟ این نامزد انتخابات ریاست 
جمهوری در جمع بندی صحبت های خود درباره 
عملکــرد خــود در پســت ها و جایگاهــی کــه حضــور 
کید کــرد: در دولــت آقای خاتمــی حضور  داشــته تا
داشتم و در آن دوران فرار مغزها نبود وضع مردم هم 
گر وضعیت مردم در آن دوران بد بود به  خوب بود و ا
همین روند فعلی رای بدهند. در این سال ها تمام 

فکر و ذکرم حمایت از مناطق محروم بود. 
   دوستان صورت مساله را نمی شناسند 

ســعید جلیلی در مناظره انتخاباتی دوم یاست 
جمهوری با محوریــت اظهار کرد: بحــث رفاه و رفع 
فقر مطلــق پرسشــی اســت کــه مــردم می خواهند 
بدانند چگونه صورت می گیرد. ما برخی مواقع این 
را فقط منحصر به یارانه نقدی و غیرنقدی می کنیم 
اما ایــن کافــی نیســت. بــرای ایجاد رفــاه و رفــع فقر 
مطلق باید یــک نظام رفاهــی در لایه های مختلف 
شــکل بگیرد تــا به هــدف نهایــی برســیم. وقتی در 
ایجاد شــرایط اولیه اشتغال مشــکل داشته باشید 
، بی سوادی،  و لایه ای درســت شــده باشــد که فقر
بیمــاری و... چرخــه ای را درســت کرده انــد که مثلاً 
بیمار شــوید، فقیر می شــوید یــا بی ســوادی منجر 
به فقر می شــود یا.... این چرخــه مادامی که وجود 
داشــته باشــد حتماً نمی توانید رفع فقر مطلوب را 

داشته باشید. 

آقای پورمحمدی یک فرد مطلع 
در ایــن زمینــه اســت. ایــن خبــر 
گر در  که در مناظره منتشــر شــد ا
یک جامعه توسعه یافته منتشر 
می شد در مورد آن سوال می شد. 
مجلس بنا بر وظایفی که دارد که 
باید ناظر بر امور اقتصادی باشد، 
باید آقــای جلیلی را بــه مجلس 
دعوت می کــرد و حتی نهاد های 
نظارتی که صلاحیت ها را بررسی 
می کننــد بایــد با ایــن خبــر از وی 
جویــا می شــدند که مســاله چه 
بوده است؟ ســوال این است که 
آیا ایــن افــراد منافع ملــی را درک 
کرده انــد؟ افــکار عمومــی بایــد 
خواســتار پاســخگویی افــرادی 
کــه منافــع ملــی را در   باشــند 

نظر نمی گیرند

انتخابات و عامل چهارم
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